

GC Alert

Energía, Petróleo, Gas y Electricidad Energy, Oil & Gas and Electricity

20 mayo 2021

Publicación del Decreto por el que se deja sin efectos la regulación asimétrica a la que está sujeto Pemex en materia de ventas de primera mano y comercialización.

El 19 de mayo de 2021, se publicó el Decreto por el que se reforma el artículo Décimo Tercero Transitorio de la Ley de Hidrocarburos (la “Reforma”). Dichas reformas entran en vigor el 20 de mayo de 2021.

La Reforma deja sin efectos la facultad de la CRE para sujetar a regulación asimétrica las ventas de primera mano (“VPM”) y la comercialización de hidrocarburos, petrolíferos o petroquímicos que realicen las personas controladas por Pemex con objeto de limitar el poder dominante de Pemex, en tanto se logra una mayor participación de otros agentes económicos que propicien el desarrollo eficiente y competitivo de los mercados. Al respecto, la VPM se entiende como la primera enajenación, en territorio nacional, que realicen las empresas productivas del Estado (i.e., Pemex) o una persona moral por cuenta del Estado.

La CRE implementó estrictas medidas regulatorias dirigidas a Pemex, conocidas

Publication of Bill revoking the asymmetric regulation applicable to Pemex's first-hand sales and marketing.

On May 19th, 2021, the Decree amending the Thirteenth Transitory Article of the Hydrocarbons Statute (the “Bill”) was published in the Federal Official Gazette. The amendment will enter into force on May 20th, 2021.

The Bill revokes CRE’s power to hold first-hand sales (or **VPM** for its acronym in Spanish) and marketing of hydrocarbons, fuels and petrochemicals carried out by entities controlled by Pemex to asymmetric regulation to limit Pemex’s dominance while a greater participation of other economic agents is achieved, in order to foster an efficient and competitive development of the market. In connection therewith, “first-hand sales” means the initial sale of the foregoing products in Mexico carried out by Mexican State-owned productive companies (i.e., Pemex) or by a legal entity acting on behalf of the Mexican State.

CRE had imposed strict regulatory measures to Pemex –known as

como regulación asimétrica, con la intención de fomentar una mayor participación de otros agentes económicos presumiblemente en desventaja frente a Pemex.

Sin embargo, la Reforma, al considerar que se ha logrado una mayor participación de agentes económicos distintos de Pemex, deja sin efectos la facultad de la CRE para imponer dicha regulación asimétrica las VPM y comercialización y establece que cualquier venta realizada por las empresas productivas del Estado (i.e., Pemex) o una persona moral por cuenta del Estado, será considerada como simple comercialización en términos de la Ley de Hidrocarburos, sin que le sea aplicable un régimen especial de regulación asimétrica.

Contrario a lo que establece la Reforma, es importante destacar que la Comisión Federal de Competencia Económica (**"COFECE"**), el regulador autónomo especializado en competencia, ha recomendado que se fortalezca la regulación asimétrica que se aplica a Pemex al menos por lo que se refiere a las ventas al mayoreo de gasolina y diésel con el objetivo de asegurar un mercado competitivo. Incluso la COFECE inició y tiene abierta una investigación por la posible comisión de prácticas monopólicas relativas, presumiblemente por parte de Pemex, por abuso de poder sustancial en el mercado de comercialización, almacenamiento, y transporte de petrolíferos, cuyas conclusiones podrían llegar a estar en tensión con el contenido de la Reforma.

Diversos participantes del mercado podrían ver afectaciones en su esfera jurídica por

asymmetric regulation- to promote greater participation of other economic agents which presumably are arguably at a disadvantage vis a vis Pemex.

However, based on a determination by the Energy Commission of the Lower House of Congress that a greater participation of economic agents other than Pemex in the market has been achieved, the Bill now revokes CRE's power to impose asymmetric regulation to first-hand sales and marketing and further provides that any sale of the aforementioned products carried out by Mexican State-owned productive companies (i.e., Pemex) or by a legal entity acting on behalf of the Mexican State will be considered as standard marketing, as provided by the Hydrocarbons Statute, without the application of a special asymmetric regulation regime to such activities.

Opposite to what the Bill states, it is worth bearing in mind that Mexico's autonomous antitrust regulator, the Federal Economic Competition Commission (**"COFECE"**), has pointed out Pemex's dominance in the hydrocarbons' value chain and has recommended the preservation and strengthening of asymmetric regulation to level the playing field for entrants. Moreover, COFECE opened and maintains an on-going investigation for possible abuse of dominance (presumably by Pemex) in the marketing, storage and transportation of fuels, and the conclusions of such investigation could potentially be in tension with the content of the Bill.

The amendments to the Hydrocarbons Statute contained in the Bill may negatively

las disposiciones de la Reforma.

Los afectados podrán impugnar la Reforma vía amparos indirectos. Asimismo, es recomendable analizar los mecanismos de protección de inversiones que pudieran estar disponibles para los participantes del mercado que sufran afectaciones en términos de los tratados bilaterales y multilaterales de inversión vigentes.

En González Calvillo contamos con un equipo experto en regulación energética, competencia económica y defensa constitucional, por lo que estamos preparados para brindar la asesoría que requieran en relación con el contenido de las reformas a la Ley de Hidrocarburos.

Contacto:

[Energía, Petróleo, Gas y Electricidad](#)

impact the legal interests of market participants.

Affected parties may challenge the amendments to the Hydrocarbons Statute through domestic *amparo* proceedings. In addition, affected market participants may wish to analyze investment protection mechanisms which could be available to them under bilateral and multilateral investment protection treaties.

At González Calvillo, we have an expert team on energy regulation, antitrust, and constitutional defense and are available to assist you in connection with the amendments to the Hydrocarbons Statute.

Contact:

[Energy, Oil & Gas and Electricity](#)

our areas

AML, Anti-corruption
and Compliance

Arbitration and Mediation

Private Equity and Fund Formation

Antitrust

Government Procurement
and Public Bids

Corporate

[Energy, Oil & Gas and Electricity](#)

Corporate Finance

Franchising and Licensing

Mergers and Acquisitions

Infrastructure and Project Finance

Real Estate

Labor, Employment and
Corporate Compensation

Civil and Commercial Litigation

Constitutional and
Administrative Litigation

Environment, Agrarian
and Social Impact

Capital and Debt
Markets – Securities

Intellectual Property

Consumer Protection

Data Protection

Banking and Finance
Regulation

Information Technology

Telecommunications
and Broadcasting

Montes Urales 632, Lomas de Chapultepec, 11000, Mexico City, Mexico + 52 (55) 5202-7622

[gcsc.com.mx](#)

All Rights Reserved © 2021 González Calvillo, S.C.